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"Els clubs esportius hau rien
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m dica com fan a Bosto
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J
oaquim Bellmunt es el
nou director de Fins-
titut Hospital del Mar
d’Investigacions Me-
diques (I’IMIM). On-

celeg de reconeixemem mun-
dial, ha assumit la direcci6 de
I’IMIM despres de quatre anys
de director de l’/~rea oncolegi-
ca del prestigies Dana Farber
Cancer Institute Hospital a
Boston, un dels centres refe-
rents mundials en c5ncer, que
depen de la Universitat de
Harvard. Bellmunt ha arribat
per dotar de mes agilitat i eft-
ciencia el model de recerca
medica, agafant elmes benefi-
cies de Boston.

Qu~ ens conve seguir del
sistema dels EUA en relaci6
a la recerca cientifica?
E1 model d’all/a exigeix mes
focalitzaci6. Tamb6 6s opor-
tunista davant les novetats.
Aqui costa redirigir les prio-
ritats de recerca davant els
canvis, 6s una din~tmica molt
arrelada queens conve tren-
car. A I’IMIM hem implantat
un sistema d’avaluaci6 de ca-
dascun dels cinc programes
de recerca que t6 l’institut
(inflamatoris cardiovascu-
lars, bioinform/~tica, c~ncer,
neuroci~ncia i epidemiolo
gia) per poder guanyar en
agilitat i garantir que tot el
que s’inve stigui sigui punter.

L’infrafinanqament a la re-
cerca cientifica a casa nostra
ha estat un pal ales rodes,
com creu que es pot sortejar
vist el que ha vist als EUA?
Aqui per in~rcia els investi-
gadors un cop tenen pressu-
post assignat per al seu pro-
jecte ja no cerquen mes fi-
nangament, perb hi ha mol-
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En sis mesos
inaugurarem una

unitat prbpia
d’an~lisi clinica
de Fase I

tes altres opcions per generar
recursos i fer creixer els pro-
grames. A mds de l’aportaci6
de l’Institut Carlos III, que es
l’agencia estatal que regula
totes les ajudes per a perso-
nal, projectes etcetera, hi ha
mes possibilitats de captar
recursos de programes com
I’ERC a Europa i molts altres
dels EUA, per6 tambe de vies
com la filantropia. Aqui han
canviat les coses, ja no es po-
dem conformar amb el mi-
nim, hem d’apostar per crei-
xer i ser avaluats, i si un pro-
jecte no td sostenibilitat fu-
tura o no disposa de prou su-
port es fan alertes als grups
per tal que millorin.

Heu creat una oficina de
desenvolupament de la fi-

lantropia a I’IMIM. Per qua?
E1 primer que hem de fer es
aprendre a captar ions a tra
yes de la filantropia. Tenim
mes limitacions que a d’altres
pa’tsos perqu~ aqu~ no hi faci-
litats fiscals perqu~ la socie
tat tingui mentalitat filan-
trbpica. Als EUA es habitual
que un malalt doni la seva he -
r~ncia als hospitals, aqui es
una excepci6. Els grans clubs
esportius a Boston, corn per
exemple els Red Sox, dedi
quen part del seu benefici a
donar ajuts als investigadors
cientifics. AquL ho est~a fent
algun futbolista a Sant Joan
de Deu, perb hem de retie-
xionar com aquestes institu-
cions es poden gastar 300
milions contractant un ~nic
jugador quan no hi ha diners

per a la recerca cientffica. Per
aix6 hem iniciat aproxima-
cions per facilitar col.labora-
cions bilaterals. La nova off-
cina que hem posat en marxa
ha de generar idees com
aquesta amb l’esport, orga-
nitzar esdeveniments de fi-
lantropia, promocionar-la.

La indtistria farmac~utica es
l’altra principal font de fi-
nanqamem de la recerca.
Fins ara hi havia tabti a fer-
ho ptiblic. S’ha superat?
Si hi havia tabor perque no es
veia be barrejar negocis amb
recerca, perb es molt clar que
si no fem pactes amb la in-
dtistria tots perdem. Ells es
tan molt oberts a col-laborar.
Aqui tenim un tema queens
vincula molt i que s6n les
unitats de fase I en el desen-
volupament de nous
macs. En sis mesos inaugura-
rem una unitat pr6pia. Ara ja
ho feiem per6 no de manera
estructurada. L’objectiu 6s
millorar els coneixement, i

Hem ereat una
ofieina per

promoure la
filantropia per a
la investigaei6

expandir la recerca. Aquests
pacients que reben aquests
fSrmacs necessiten estudis
paral.lels que genera conei-
xement i d’on sorgir5 un altra
plataforma de genbmica per
avangar cap a la medicina
personalitzada

La transferencia de coneixe-
ments es l’altre punt feble
de la recerca ciemifica a Ca-
talunya. Comes pot millorar
des d’un Institut com el que
dirigeix?
E1 tema de la innovaci6 es
aprofitar la recerca que es fa,
per a que pugui arribar al
mercat, i per aixb volem pro-
moure la creaci6 d’spin offs
S’est~a lent aproximacions a
les universitats, s’ha creat,
per exemple, un pool de in-
novaci6 i concursos d’inno-
vaci6 en ci~ncia i tecnologia.
Ara tenim un pacte amb
l’Institut de Biotecnologia de
Catalunya, seguint el model
de1MIT, en el que la tecnolo-
gia i la ciencia van de lama.
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